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К вопросу о правовом регулировании 
семейного предпринимательства

Аннотация:  Статья посвящена исследованию проблематики семейного 
предпринимательства в России. Сделан вывод о том, что традиции семейно-
го предпринимательства имели широкое распространение в нашей стра-
не до известных событий 1917 года. Констатировано, что в настоящее вре-
мя о предпринимательских династиях говорить пока не приходится. Приведены 
примеры существующих ныне наиболее распространённых сфер реализа-
ции семейного предпринимательства. Рассмотрены различные доктриналь-
ные воззрения на роль и функции семейного предпринимательства. В качест-
ве потенциальной модели семейного предприятия рассмотрено крестьянское 
(фермерское) хозяйство. Сделан вывод о том, что современное российское 
законодательство о крестьянском (фермерском) хозяйстве вряд ли может быть 
взято за основу правового регулирования деятельности семейного предпри-
ятия ввиду его противоречивости и нестабильности. Предложено авторское 
определение семейного предприятия.
Ключевые  слова:  семейное предпринимательство, крестьянское (фермерское) 
хозяйство, семья, семейное предприятие.

On the issue of legal regulation of family entrepreneurship

Fioshin A. V., Associate Professor of the Civil Law Department of the Russian 
State University of Justice, Professor of civil law disciplines Department of the 
“Moscow Academy of the Investigative committee of the Russian Federation”, 
Candidate of legal sciences, assistant professor

Abstract: The article is devoted to the study of the problems of family entrepreneurship 
in Russia. It is concluded that the traditions of family entrepreneurship were widespread 
in our country before the famous events of 1917. It is stated that at present it is not neces-
sary to talk about entrepreneurial dynasties yet. Examples of the currently existing most 
common areas of implementation of family entrepreneurship are given. Various doctrinal 
views on the role and functions of family entrepreneurship are considered. As a potential 
model of a family enterprise, a peasant (farmer) farm is considered. It is concluded that 
the modern Russian legislation on the peasant (farmer) economy can hardly be taken as a 
basis for the legal regulation of the activities of a family enterprise due to its inconsistency 
and instability. The author‘s definition of a family enterprise is proposed.
Keywords: family entrepreneurship, peasant (farm) economy, family, family enterprise.


